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Scény posledního soudu zdobící st�ny tolika kostel� 
v�tšinou vyvolávají hr�zu. Nemohlo to být jinak, 
když od st�edov�ku k�es�anská zbožnost vnímala 
druhý Krist�v p�íchod jako hr�zyplný Den Hn�vu. 
„Ten den, den hn�vu, prom�ní celý sv�t v popel“ 
zaznívá v sekvenci Dies irae ve mši za zem�elé. 
Na velké nást�nné malb� v Sixtinské kapli je 
centrální postavou Kristus, který zvednutou rukou 
odmítá, odsuzuje a posílá do pekla všechny, kte�í si 
nezaslouží spásu. Na první plán se tak dostává 
trestající spravedlnost. 
Ale pravdu o druhém Kristov� p�íchodu nem�že 
ovládnout strach. D�ležit�jší musí z�stávat nad�je. 
Pokud po tomto okamžiku netoužíme a ne�ekáme na 
n�j s radostí, znamená to, že jsme ztratili d�ležitý 
prvek k�es�anského poslání. 
První k�es�ane se modlili slovy Marana tha – P�ij�, 
Pane Ježíši! Umíme se dnes modlit stejn�? Jaký 
postoj v nás tato myšlenka vyvolává: vede k v�tší 
zodpov�dnosti za náš život nebo pouze provokuje 
skeptický úsm�v? 
Poslední v�ta vyznání víry v�novaná Kristu �íká, že 
On „p�ijde soudit živé a mrtvé“. P�edchozí v�ty 
mluvily o tom, co se už stalo, tato je zam��ena na 
budoucnost. P�ináší odpov�� na náš neklid a 
nejistotou, když se díváme na d�jiny sv�ta a vidíme 
v n�m tolik zla. Kristovo království po�ád vede válku s mocí zla, ale o výsledku tohoto boje už je 
rozhodnuto. Zlo nemá budoucnost, bude odsouzeno a zni�eno. Všechny plody Kristova vít�zství se 
ukážou v den jeho druhého p�íchodu. Taková je nad�je, která se rodí z víry. 
Jak si m�žeme tento den p�edstavit? Je to v�bec možné? Nový zákon �íká, že Ježíš p�ijde ve své sláv�, 
shromáždí kolem sebe všechny národy a p�i ve�ejném soudu každému dá podle jeho skutk�. Naplní se 
Boží království a nastane všeobecné zmrtvýchvstání. Bude to Kristovo vít�zství nade všemi jeho 
nep�áteli. 
Kone�ná prom�na obejme celý viditelný a hmotný sv�t, který bude obnovený a zdokonalený a �lov�k 
se vrátí k p�átelství s Bohem. „On jim set�e každou slzu z o�í; nebude už smrt ani zármutek, ná�ek ani 
bolest už nebude, protože, co d�íve bylo, pominulo“ (Zj 21,4). Biblické texty nám nep�inášejí ani popis 
této události, ani žádné datum, kdy to všechno nastane. Boží slovo nás vyzývá k tomu, abychom se už 
te� -  a to kv�li budoucím událostem - správn� rozhodli: „Dejte si pozor, bd�te, protože nevíte, kdy ten 
�as p�ijde“ (Mk 13,33). 
�lov�k m�že podlehnout iluzi, že všechno záleží jenom na n�m a že on sám je schopný si stvo�it ráj na 
zemi. Po�ád v��í sn�m o pokroku a plné harmonii vývoje. Jak takové utopie kon�í je nejlépe vid�t 
nap�íklad v Osv�timi nebo na prázdném nám�stí na míst�, kde kdysi stálo newyorské obchodní 
centrum. Omezování lidské nad�je do hranic krátkodobého úsp�chu, vyhrané sázky nebo malé životní 
stabilizace, ve své podstat� není �lov�ka d�stojné a vede k jeho ponížení. Víra zve k odvážnému 
nahlédnutí za obzor do�asného a viditelného. Historie �lov�ka se naplní v jiné dimenzi, až za hranicemi 
d�jin. Toto napln�ní nebude dílem lidského rozumu, ale ovocem Boží pravdy a lásky, milosrdenství a 
spravedlnosti. 
Druhý p�íchod Pán� není žádný laciný happy end. Bude to chvíle pravdy, když navždy dobro bude 
odd�leno od zla, kdy dobro kone�n� zvít�zí a zlo bude odsouzeno. 
Všechno to neznamená, že k�es�an se nemá zapojit do snahy o lepší do�asný sv�t. Kardinál J.Ratzinger 
psal o tom, že k�es�ané ví, že jednou budou dávat zprávu ze svého správcovství na tomto sv�t�. Místo 
pro zodpov�dnost je pouze tam, kde existuje n�kdo, kdo se na ni zeptá. Pravda víry o posledním soudu 
nám �íká, že je n�kdo, kdo se nás na náš život zeptá a nebude možné se tomu vyhnout…   
Kdyby pravda o posledním soudu sloužila jen jako vyhrožování trestem, byla by pouze karikaturou 
toho, �emu v��íme. Zpráva o druhém p�íchodu Krista – Soudce je nadále skute�n� Dobrou Zprávou, 
evangeliem, a nem�že být zbavena nad�je a radosti. Ten, který p�ichází, volá: „Nic se neboj. Já jsem 
První a Poslední, Živý“ (Zj 1,17). 
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